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Møde i bestyrelsen for Vejle Ådal og Fjord 

Mødedato Mødested/Lokale Mødetid Sluttidspunkt 

25. april 2024 
 

Kirketorvet  Kl. 16.00 Kl. 18.00 

Deltagere: Jens Jørgen Erichsen, Jørgen Jøker Trachsel, Lars Feldskou, Lotte Michaelis-Kjær, Morten Teilmann-Jørgensen, 
Nis Hjort, Peer Høgsberg, Søren Peschardt, Uffe Rømer og Henrik Korsholm 
Sekretariat:  Klaus Enevoldsen, Mads Fjeldsø  

Afbud: Inken Breum, Dan Arnløv, Inger Pabst, Lisbet Wolters og Thyge Havgaard Bjerring, Trine Møller, Jens Ejner 
Christensen  

Referat 

 
1. Godkendelse af referat og dagsorden v. Jens Jørgen Erichsen 

• Referat og dagsorden fra mødet d. 6 februar 2024 blev godkendt 
 
2. Evaluering og opfølgning af seneste bestyrelsesmøde, herunder  
præsentation af tilrettet kommissorium v. Jens Jørgen Erichsen og Klaus  
Enevoldsen 

• Klaus Enevoldsen redegjorde for processen omkring tilblivelsen af nyt 
kommissorium for bestyrelsen. 

• Det blev slået fast, at den årlige bevilling til bestyrelsens fremdrift ikke 
udløber, men er en fast bevilling (årligt 800.000,-)   

• Med afsæt i de samlede drøftelser på seneste bestyrelsesmøde, har 
forvaltningen sammenfattet udkast til nyt kommissorium 

• Udkastet er drøftet med FU to gange, i koordineringsgruppen af VK-ledere, 
samt med de associerede medlemmer; Dan Arnløv, Søren Peschardt og 
Thyge Bjerring 

• Det nye kommissorium har fået et mere tydeligt opdrag i både afsnit for 
vision og formål, lægger mere vægt på de strategiske elementer i 
bestyrelsens arbejde, og har nu fået inkluderet definitioner på diverse 
samarbejdskonstellationer. 

• Søren Peschardt gav udtryk for, at bestyrelsen har brug for at vise dynamik. 
Selvom der endnu ikke er endeligt bevilget økonomi hertil, så vil de tre 
associerede medlemmer arbejde på at skaffe en pulje af midler, som 
bestyrelsens selv kan administrere. Imens vi venter på de store eksterne 
fonde, skal puljen understøtte relevante initiativer i henhold til 
udviklingsstrategien på samme vis så som eksempelvis Natur og Stipuljen.  
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• Det nye kommissorium blev punktvist gennemgået. Følgende elementer blev 
justeret: 
- Første og andet afsnit under; grundlag byttes om, så fokus på primær 

erhverv og erhvervsstrategien præsenteres før målsætningerne om 
skabelsen af et unikt natur-, kultur-, og oplevelsesområde i Vejle Ådal. 

- Kortbilag 1, der viser bestyrelsens geografiske afgrænsning, skal 
inkluderes i kommissorium. 

- Begrebet; Netværksmøder, der afholdes én gang årligt, som en erstatning 
får de tidligere rådsmøder, skal fremover hedde; inspirationsmøder. 
Netværket bestående af repræsentanter fra foreninger og frivillige med 
interesse for udvikling i området bliver til - Inspirationsforum. 

- Under definitioner, uddybes og omdøbes punktet - Netværk. Det skal 
uddybes hvem Inspirationsforum består af, samt formålet med det årlige 
møde, der blandt andet skal inspirere til samarbejde på tværs. 
 

• Der blev generelt tilkendegivet stor tilfredshed med det nye kommissorium 
og den afklarethed, det nye dokument har bibragt. 
 

• Afslutningsvist til punktet blev spørgsmålet om honorar for bestyrelses- 
arbejdet rejst, særligt i lyset af en forventning om, at bestyrelsens 
arbejdsbyrde med tiden kommer til at vokse. Det blev argumenteret, at 
mange i bestyrelsen allerede er aflønnede i de sammenhænge de 
repræsenterer. Det er ikke alle, der er dækket ind her, og det blev fremført, 
at det vil være rimeligt om formand og næstformand blev honoreret for de 
ekstra timer, der lægges i den tjans. Søren Peschardt pegede på, at der 
bliver lavet rigtigt meget frivilligt arbejde i bestyrelser, arbejdsgrupper og 
foreninger rundt omkring i Vejle Kommune, men lovede at løfte 
problemstillingen politisk parallelt med, at det ny kommissorium behandles. 

 
• Udkast til nyt kommissorium - med ovenfor tilføjede justeringer - sendes i 

høring i de respektive udvalg og forelægges herefter KNMU til endelig 
godkendelse. 

 
3. VisitVejles turismestrategiproces, herunder hvor i processen planen  
befinder sig og det videre forløb v. Maria Stilund Sommer  
 

• Turismechef, Maria Stilund Sommer, gav en spændende præsentation af 
VisitVejles turismestrategi anno 2024.  

• Der er mange facetter, hvor Bestyrelsen for Vejle Ådal & Fjord og VisitVejle 
overlapper. Vi har samme dagsorden på en lang række områder, hvor vi 
fremover bør samarbejde endnu tættere, f.eks. området; regenerativ turisme. 
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• Mottoet hos VisitVejle er; Kvalitet frem for kvantitet. Vi skal passe på vores 
natur og vores faciliteter, blandt andet i Vejle Ådal, så området ikke bliver 
slidt og overrendt. Eksempler på regenerativ turisme er samarbejde med 
Billund Lufthavn, skovrejsning sammen med frivillige samt eksemplet fra 
Færøerne, der nedlukkes 3 måneder årligt til vedligehold (closed for 
maintenence) med assistance fra frivillige og turister. 

• OBS! Afsatte puljemidler i turisme-regi på i alt 1. mio. kan være relevante for 
bestyrelsen og for det videre arbejde med fundraising. 

• Der blev peget på Vejle som cykeldestination, og ressourcer til at løfte, et 
brand, der halter lidt hos de mange besøgende set i lyset af deres dårlige 
anmeldelser. Det er brug for at lappe huller i cykelstierne og løfte 
faciliteterne op på et noget højere niveau. 

• Der blev også peget på Hærvejen og de lange upopulære asfalterede 
strækninger, som et muligt emne til en ansøgning. 

• Også ny bådebro med mulighed for at lægge til ved Munkebjerg, var et 
forslag, ligesom et netværk af hytter / shelters ude i landskabet til fri 
afbenyttelse, blev nævnt. 

• Marias PP-oplæg lægges tilgængeligt sammen med godkendt referat på 
hjemmesiden. 

 
4. Pause  
 
5. Bestyrelsestur – fire strategiske temaer v. Klaus Enevoldsen 
 

• Årets bestyrelsestur (studietur) afholdes 6. juni 2024 i tidsrummet 12.00 – 
18.00 på en hverdag. Med afsæt i dagens oplægsholder kunne et relevant 
tema for turen være regenerativ turisme og værdiskabende samarbejder. 
Forvaltningen sammensætter et forslag til en tur rundt i vores egen 
kommune, baseret på hvad der er muligt indenfor nedenstående emner. 
 

•  Regenerativ turisme 
•  Oplandsanalyse 
•  Udvikling af jernaldermiljøet (perspektivering til de større 
kulturhistoriske fortællinger - muligt  
•  Biodiversitet i en helhedskontekst (Sund Fjord, oplandsanalyse,  
lavbundsprojekter, initiativer fra erhvervet, fx skovejere, naturfonden,  
skovrejsning, membranen mm) 
•  Værdiskabende samarbejder 

 
6. Bestyrelsens arbejde med biodiversitet v. Klaus Enevoldsen 
KNMU har nedsat styregruppe, skal bestyrelsen nedsætte arbejdsgruppe? 
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• KNMU her nedsat en Styregruppe for Biodiversitet, der skal skabe 

yderligere fokus på tabet af den biologiske mangfoldighed og de virkemidler 
vi kan iværksætte for at ændre den uheldige udvikling. 

• Bestyrelsen for Vejle Ådal & Fjord er repræsenteret ved Uffe Rømer (DN) og 
Henrik Korsholm (Skovejerforeningen / Jens Grøn). Alle var enige heri.  

• Derud over har gruppen repræsentation med 2 forvaltningen, 1 ÅU, 1 DDNNF 
og 2 KNMU, samt 2 fra området. 

• Der afholdes 2 – 3 møder årligt 
• Nis Hjort rejste en general bekymring omkring den manglende 

helhedstænkning, og alle de mange ønsker, der er til arealanvendelsen i dag. 
Vi efterlyser alle mere plads til biodiversitet, skovrejsning og 
kvælstofbegrænsende tiltag, og mange jorde bliver for øjeblikket opkøbt af 
store investeringsfonde. Nis efterlyser en samlet Lokal Landskabsplan, der 
kan imødegå, det store pres der er lige nu blandt andet i Vejle Ådal. 

 
7. Erhvervsgruppen, status v. Lars Feldskou og Lotte Michaelis-Kjær 
SIDE 2/2 
 

• Erhvervsgruppen har kogt deres samlede portefølje af verserede opgaver 
ned til en 7-punktsliste. En del problemstillinger ligger i den juridiske 
afdeling og afventer afklaring. Ålegræs-initiativerne er pt taget ud, da de 
ikke umiddelbart passer ind gruppens virke, men kan hurtigt tages ind igen, 
hvis der kommer nyt i sagen.  

 
8. Formidlingsgruppen Q2 v. Lotte Michaelis-Kjær og Morten Teilmann 
Jørgensen 
 

• Formidlingsgruppen savner input fra resten af bestyrelsen. Det er svært at 
sætte speed på SoMe-indsatsen, hvis ikke der kommer nyheder og relevante 
historier ind, der kan deles. 

• Planen er frem over at fokusere på specifikke temaer såsom eksempelvis 
biodiversitet. Lotte og Morten udsender en konkret opgave, der kan løses 
med 10 linjer og et foto. 

• Det blev foreslået, at vi alle har en uge hver, med ansvar for en relevant 
lille historie til vores FB-side. 

• Kan vi få flere af de unge med, vil det være stort. Eksempelvis en 
fotokonkurrence hvor man via QR-koder i Vejle Ådal kan up-loade sit bedste 
billede fra lokaliteten. 
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9. Evt. 
 

• Formand, Jens Jørgen Erichsen sluttede mødet af med – på venlig vis - at 
huske alle på, at fornyelse er en god ting. I bestyrelsens forretningsorden, 
står det indskrevet, at hvert medlem sidder med i bestyrelsen max 2 
perioder. Det er op til den enkelte at overveje sin situation       

 
 
Næste bestyrelsesmøde: 
- Ønsker til dagsordenen 
- Ønsker til oplægsholdere/emner 


